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Sådan har medierne blandt andet omtalt, at 
Byggeskadefonden i 2015 har afdækket det 
største og dyreste skadesagskompleks i 
fondens historie: Der er i løbet af få år opsat 
magnesiumholdige, såkaldte MgO-vind-
spærreplader i 82 almene nybyggerier og 
renoveringer med knap 12.000 boliger. 

Byggeskadefonden fik kendskab til proble-
merne med MgO-vindspærreplader medio 
februar og udsendte allerede 6. marts 2015 
advarsler herom. Den hurtige reaktion med-
førte i praksis et stop for anvendelse af 
MgO-vindspærreplader. Det har sparet 
samfundet for store millionbeløb til udbed-
ringer.

De saltholdige plader suger i vinterhalvåret 
fugt fra den udeluft, som de ventileres af, og 
når de er mættede med fugt, afgiver pla-
derne en saltholdig væske, der er stærkt 
korroderende på de skruer, beslag, stålpro-
filer m.v., som både MgO-pladerne og faca-
debeklædningerne er monteret med. Der 
kan i løbet af nogle år opstå nedstyrtnings-
fare, og pladerne skal derfor udskiftes inden. 
På langt sigt kan pladerne desuden gå i 
opløsning og miste deres brandhæmmende, 
vindbeskyttende og stabiliserende egenska-
ber.
 

Byggeskadefonden 2015  –  overblik  

Fugtsugende MgO-vindspærreplader 
”Årtiers største byggeskandale”

De første skadesager blev anmeldt i 2015, 
og der blev samtidig med sagsbehandlingen 
i disse sager iværksat forberedelser af ud-
bedringsarbejderne.  

De samlede udgifter til udbedring anslås til 
knap 1 mia. kr., hvoraf cirka halvdelen skal 
dækkes af Byggeskadefonden. I de fleste 
tilfælde skal hele facaden afmonteres for at 
udskifte MgO-pladerne. Derfor bliver udgif-
terne så store. 

Under forudsætning af, at udbedringsarbej-
derne kan spredes over 3-5 år vil fonden 
formentlig have tilstrækkelig likviditet til at 
dække disse store udgifter – også selv om 
det kun skulle lykkes at inddrive erstatnin-
ger fra de ansvarlige i mindre omfang. MgO-
vindspærreplader i nybyggerier og renove-
ringer, der afleveres efter 6. marts 2015, 
dækkes ikke af Byggeskadefonden, da byg-
herren ved afleveringen var eller burde være 
bekendt med MgO-problemerne. Langt den 
største del af disse udgifter vedrører et 
antal store renoveringer, som Landsbygge-
fonden støtter.

I flere tilfælde har de involverede entrepre-
nører, rådgivere, leverandører m.fl. afvist 
ansvar for problemerne med henvisning til, 
at MgO-pladerne som vindspærrer var nye 
på det danske marked, og at der ikke var 
viden om deres uheldige, fugtsugende egen-
skaber, da de blev anvendt. Det kaldes i 
byggeretten ”udviklingssvigt”. Det syns-
punkt har Byggeskadefonden hele tiden 
bestridt, og dette centrale spørgsmål indgår 
nu i en større, principiel voldgiftssag, der 
forventes afgjort i løbet af 2016. 

Byggeskadefonden 
konstaterede i 2015 med sagerne 
om de såkaldte MgO-vindspærre-

plader det største og dyreste 
skadesagskompleks 

i fondens historie. 

Fonden er velkonsolide-
ret og har likviditet til at 
dække udbedringer af 
MgO-sagerne. 

Fonden vil så vidt muligt 
inddrive erstatninger fra 
de ansvarlige firmaer

De samlede udgifter 
til udbedring anslås til 
ca. 1 mia kr. i alment 
byggeri / renoveringer. 
Knap halvdelen omfattes 
af Byggeskadefonden.
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Af Kim Basse
kbl@licitationen.dk

BYGGESKANDALE MgO-pla-
der er uegnede som vind-
spærre i det danske klima. 

Det er konklusionen i en 

rapport, som Byggeskade-
fonden har fået udarbejdet. 
Samme rapport sender en 
regning på op mod en mia. 
kroner afsted mod entrepre-
nører, leverandører og pro-
ducenter, som har benyttet 

de omstridte MgO-plader 
som vindspærrer. 

”Rapportens konklusioner 
er på flere måder nedslåen-
de. Det bliver efter rappor-
ten formentlig nødvendigt 
at udskifte alle MgO-plader, 

der er anvendt som vind-
spærrer, og der er ingen tvivl 
om, at det totale omfang af 
anvendelsen i dansk byggeri 
er større, end hvad vi har do-
kumentation for i den alme-
ne sektor, siger sekretariats-
chef i Byggeskadefonden, 
Ole Bønnelycke.

Synlige problemer 
Ud af 69 almene nybyggeri-
er og renoveringer er der re-
gistreret ”synlige problemer, 
symptomer og/eller uregel-
mæssigheder” på 41 af dem, 
som eksempelvis ”aftegnin-
ger på vinduer, og begyn-
dende tegn på korrosive an-
greb på metaldele i og om-
kring i og omkring facaden”. 

Et af byggerierne, hvor de 
pågældende problemer er 
konstateret, er hos AAB Vej-
les afdeling Løget, hvor EMR 
murer og entreprenør A/S 
har haft entreprisen.

”Det er trist og træls, at det 
er den konklusion, Bygge-
skadefonden er kommet 
frem til. Det er ikke rart, og 
det bliver ikke sjovt at se, 
hvem der skal have den abe 
på sin skulder. Deres repræ-
sentanter har ikke kontaktet 

os om problemet, så vi har 
ikke hørt noget om det før 
nu. Men det kan ikke kun 
være vores problem. Der er 
mange interessenter, der har 
været indover, og som må 
dele ansvaret”, siger Per 
Breinbjerg, adm. direktør 
hos EMR murer og entrepre-
nør A/S til Licitationen – 
Byggeriets Dagblad.

Regning til byggeriet
I 11 ud af de 69 sager er ska-
derne allerede så fremskred-
ne, at Byggeskadefonden 
har skrevet til bygningsejer-
ne og opfordret dem til at 
indsende en formel skade-
anmeldelse, heriblandt AAB 
Vejles afdeling Løget. 

Ifølge rapporten skal 
MgO-pladerne i de fleste til-

fælde udskiftes, fordi de kan 
medføre skimmelvækst 
samt korrosion på tilstøden-
de, ikke rustfri metaldele, 
når pladerne afgiver salthol-
digt vand. På de værste ek-
sempler er den rustfrie gal-
vanisering på nogle af besla-
gene forsvundet på bare 
halvandet til to år.

”Vi havde håbet, at det ik-
ke blev nødvendigt at ud-
skifte alle MgO-pladerne, 
men det håb er nu slukket. 
Hvis vi vurderer, at der er en 
rimelig chance for at vinde 
en voldgiftssag, vil vi gøre 
det. Hvis Byggeskadefonden 
vinder, ender regningen helt 
eller delvist hos entreprenø-
ren, rådgiveren, leverandø-
rerne eller producenten”, si-
ger Ole Bønnelycke.

Kæmpe MgO-regning på vej til byggeriet
En MgO-regning på op mod en mia. kroner kan være på vej til byggeriet, fastslår ny rapport fra Byggeskadefonden

På de værste eksempler er be-
slagene korroderet på bare 
halvandet til to år, fordi MgO-
pladerne afgiver saltholdigt 
vand. (Foto: Byggeskadefon-
den)

Per Breinbjerg, adm. direktør, EMR murer og entreprenør A/S vil 
sende regningen videre til sin underentreprenør for brugen af 
MgO-vindspærreplader. (Pressefoto)

Af Kim Basse
kbl@licitationen.dk

MGO-SKANDALE En kæm-
peregning er formentligt på 
vej til EMR murer og entre-
prenør A/S, efter at der er 
monteret MgO-vindspær-
replader på AAB Vejles afde-
ling Løget, hvor de har haft 
entreprisen. 

Virksomheden har tidlige-
re måtte til lommerne på 
grund af MgO-skandalen, 
fordi de måtte udskifte pla-
derne på en ud af fem bolig-
blokke på entreprisen i Vej-
le, og nu kan en ny regning 
være på vej. En ny rapport 
fra Byggeskadefonden viser 
nemlig, at der er registreret 
synlige problemer på bygge-
riet som følge af MgO-pla-
derne.

”Det er trist og træls, at det 
er den konklusion, Bygge-
skadefonden er kommet 
frem til. AAB Vejle har ikke 
kontaktet os om problemet 
endnu, så vi har ikke hørt 
noget om det før nu. Vi har 
ikke haft nogen reklamatio-
ner, men valgte alligevel at 

udskifte pladerne på den 
ene af blokkene, hvor vi del-
te regningen i tre dele mel-
lem underentreprenøren, 
bygherren og os selv”, siger 
Per Breinbjerg, der er adm. 
direktør, EMR murer og en-

treprenør A/S til Licitatio-
nen – Byggeriets Dagblad.

Millionregning på vej
Siden 2010 er der opsat cir-
ka 240.000 kvm MgO-pla-
der som vindspærrer i alme-
ne nybyggerier og renove-
ringer, og ifølge Byggeska-
defonden kan det tal meget 
vel være væsentligt højere. 

I sagen omkring AAB Vej-

les afdeling Løget løb reg-
ningen til EMR murer og en-
treprenør A/S op på 60.000 
kroner, da de valgte at ned-
tage pladerne på den ene af 
de fem boligblokke. Med 
konklusionerne i den nye 
rapport, ser den regning ud 
til at blive væsentligt større.

”Omkostningerne vil være 
meget større, fordi vi skal 
have facadeplader og zink-
inddækning ned også. Det 
drejer sig om 2.000 kvm 
MgO-plader, så der bliver ta-
le om et millionbeløb alene 
for en enkelt bygning. Det 
var en underentreprenør, 
der valgte at bruge MgO-
pladerne, så hvis nogen ret-
ter noget skyts mod os, så 
vender vi kuglen mod dem”, 
siger Per Breinbjerg.

Tidligere konkurs
Regningen fra brugen af 
MgO-pladerne AAB Vejle 
kommer ifølge EMR murer 
og entreprenør A/S til at lig-
ge et sted mellem fire og fem 
mio. kroner. 

Underentreprenøren, der 
valgte at bruge MgO-plader-

ne, er Roust Træ A/S. 
Firmaet blev tilbage i 

marts reetableret efter at 
være blevet erklæret kon-
kurs i forbindelse med nogle 
leverancer til entreprenør-
firmaet E. Pihl & Søn, der 
selv gik konkurs. 

Nu kan en ny regning altså 
se ud til at være på vej til den 

hårdt prøvede familievirk-
somhed.

”Det er en katastrofe uden 
lige. Det undrer mig, at pla-
den har kunnet slippe igen-
nem alle de kontroller, som 
produkterne skal igennem. 
Jeg ved ikke, hvad det kom-
mer til at betyde, men det 
bliver et værre juridisk tov-

trækkeri. Pladerne var gen-
nemprøvede og godkendt, 
så det bliver et forsikrings-
spørgsmål, og vi sender reg-
ningen videre til dem, vi har 
købt pladerne af, så det 
kommer ikke til at betyde en 
ny konkurs”, siger Claus Pe-
dersen, der er medindeha-
ver af Roust Træ A/S.

Virksomheder i MgO-krig om millioner
EMR murer og entreprenør A/S sender millioner af MgO-slag i hovedet på tidligere konkursramt underentreprenør

Uanset forskelle i den kemiske sammensætning i de forskellige MgO-plader, så ”græder” alle pla-
derne, der er taget ud til test, fordi de suger fugt fra luften. (Foto: Byggeskadefonden)

”Det er en ka-
tastrofe uden 
lige, men det 
kommer ikke til 
at betyde en ny 
konkurs
Claus Pedersen, medinde-
haver af Roust Træ A/S
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Af Finn Due Larsen

HURRAAAA  Der var 6.000 klas-
ser med, og i alt 135.700 elever, 
da den landsdækkende kon-
kurrence Alle Børn Cykler løb 
af stabelen.

Men 5.d. på Herstedøster 
Skole vandt foran dem alle 
sammen, og dermed fi k elever-
ne sig en spritny cykel hver.

Den gode nyhed “breakede” 
tirsdag i sidste uge, og det blev 
i form af en vaskeægte overra-
skelse, der tog fusen på 5. d. 

For de troede at det var en 
helt almindelig engelsktime. 
Men de blev meget klogere.

“Noget om cykelscore”

Klassen fi k nemlig afbrudt 
undervisningen, da døren gik 

op, og en stor fl ok mennesker 
trådte ind. 

Repræsentanter for Cyklist-
forbundet, tæt forfulgt af et 
kamerahold fra DR Ultra og 
APs udsendte, var ankommet 
for at fortælle klassen, at de 
havde vundet den landsdæk-

kende konkurrence, Alle Børn 
Cykler.

Men først skulle de lige sæt-
tes på “pinebænken” lidt end-
nu. DR Ultra havde nemlig 
aftalt med kontaktlæreren, at 
når kamerahold og avismand 
ankom, så var det noget med 

at lave et indslag og en arti-
kel om, at de “var med i det her 
med cykelscore”.

“Så må I gerne åbne jeres 
engelskbøger”, sagde læreren, 
og de meget artige elever slog 
pænt op, og gik i gang med 
undervisningen. 

Der gik dog ikke mange 
minutter herefter, før de man-
ge fremmødte ikke kunne hol-
de på nyheden længere.

“Har lige fået min stjålet”

Jette Gotsche, landsformand 
for Cyklistforbundet, tog ordet 
og roste dem for deres indsats:

“Og nu kan jeg så fortælle 
jer, at I har vundet. I har sim-
pelt hen vundet cykler til hele 
klassen”, lød det, og så brød 
jubelen ellers løs:

"Nej, hvor vildt", og "fedt, 
jeg har lige fået min stjålet", var 
nogle af de forbavsede reaktio-
ner der lød hos eleverne.

De fi k også overrakt fl ot-
te guldmedaljer af Mogens 
Sørensen, lokalformand for 
Cyklistforbundet på Vesteg-
nen, og stoltheden var tydelig.

Eleverne har samlet point 
sammen ved at cykle så meget 
til skole som muligt, og det 
hele har naturligvis et sund-
hed- og miljømæssigt sigte:

"Det hele handler selvfølge-
lig om at få børnene til at cyk-
le så meget som muligt", siger 
Jette Gotsche.

Fra Cyklistforbundets side 

fremhæver man, at det har 
positiv effekt på koncentrati-
on og indlæring resten af sko-
ledagen, hvis morgenen starter 
med en cykeltur. 

Et eksperimentet fra 2012 
viste, at en tur på cykel om 
morgenen kan gavne evnen 
til at lære, mere end et godt 
morgenmåltid. 

Og i 2014 var Alle Børn Cyk-
ler med til at få 5000 helt nye 
skolecyklister i gang, som også 
fortsatte efter kampagnen. 

5.d. på Herstedøster Skole er 
dog ikke den eneste klasse, der 
har vundet præmier i konkur-
rencen. Over 40 skoleklasser 
har vundet noget for deres ind-
sats i årets Alle Børn Cykler.
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RETTELSE I  sidste uges omtale af budgettet skrev vi, at MusikTea-
tret skal spare 1,5 millioner kroner fra 2016. Det er ikke korrekt, 
huset skal spare 1,5 mio. i 2017. Desuden skrev vi, at rideklubben 
bevares. Det er Albertslund Ridecenter der er tale om. Rideklub-
ben er en forening, som kommunen ikke har indfl ydelse på.

Skal spare i 2017

Danmarks sejeste klasse: 5.d. vandt cyklerne
Der er cykler til hele 
klassen, efter 5.d. 
på Herstedøster 
Skole vandt 
landsdækkende 
konkurrence

Af Finn Due Larsen

RENOVERING  Den omfatten-
de renovering af rækkehu-
sene i Syd bliver nu forhalet 
yderligere.

De såkaldte MgO-plader, 
der er blevet indbygget som 
vindspærreplader, har vist sig 
at være fugtsugende, og skal 
derfor udskiftes. Det fastslår 
en rapport fra Byggeskade-
fonden, som har været ventet 
med spænding hos ejendoms-
administrationsselskabet Bo-

Vest. Den konkluderer, at MgO 
vindspærreplader er uegnede 
til det danske klima og anbefa-
ler en udskiftning af MgO pla-
derne inden for få år. 

Udskiftningen rammer  480 
af de nye rækkehuse, og arbej-
det med udskiftningen går i 
gang i næste uge.  Dette sker i 
første omgang for de berørte 
boliger i 3. etape af byggeriet. 

Det tæller 78 boliger i 
Oksens-, Vædderens og Hjor-
tens Kvarter.

De fugtsugende plader er, 
som tidligere omtalt i AP, ikke 
kun et problem for arbejdet 
i Syd. Flere boligbyggerier i 
hele landet er blevet ramt af 
problemet.

Da problemet med de 
fugtsugende plader blev kendt 
i marts 2015, indstillede entre-
prenør MT Højgaard øjeblik-
keligt al brug af MgO plader i 
byggeriet, oplyser Bo-Vest.

Det betyder, at det er samt-
dige 191 boliger i det der kal-
des etape 1, 211 boliger i eta-
pe 2 samt 78 boliger i etape 3, 
hvor der forefi ndes MgO-pla-
der i facaderne bag skifferbe-
klædningen og på de lodrette 
vægge i ovenlysene.

Spørgsmålet om udgifterne 
og dækning af disse er natur-
ligvis nu i fokus for Bo-Vest. 
Proceduren er lidt komplice-
ret, da det er forskelligt, alt 
efter hvornår byggerierne blev 
færdige, oplyser byggeudvik-
lingschef Jesper Rasmussen:

Forskellige etaper

"Første og anden etape blev 
afl everet i marts 2014 og janu-
ar 2015 og er således afslutte-
de byggesager, der ikke læn-
gere er dækket af Landsbyg-
gefonden. Tredje og sidste eta-
pe blev afl everet 10. septem-
ber 2015 og er endnu ikke er 
afsluttet som byggesag. Derfor 
stiller det også de tre etaper 

forskelligt i forhold til udskift-
ning af MgO pladerne."

Første og anden etape er 
dækket af Byggeskadefonden 
og afventer nærmere afklaring, 
mens Bo-Vest allerede har ind-
gået en aftale med Landsbyg-
gefonden og MT Højgaard om 
at påbegynde udskiftningen 
af MgO vindspærrepladerne i 
tredje etape. 

Arbejdet fi nansieres som en 
støtteberettiget udgift i byg-
gesagen og vil ikke umiddel-
bart have nogen konsekvens 
for huslejen, forklarer Jesper 
Rasmussen.

"Skal MgO pladerne i før-
ste og anden etape udskiftes, 
går Byggeskadefonden ind og 

dækker, og dette vil derfor hel-
ler ikke umiddelbart medføre 
huslejestigning."

Fra MT Højgaards side 
vil man bestræbe sig på at 
begrænse generne for beboer-
ne mest muligt. 

Firmaet vil demonte-
re skifferbeklædningen og 
ophængningssystemet, fjer-
ne MgO vindspærreplader-
ne, opsætte nye, ikke fugtsu-
gende plader, og genopsætte 
skifferbeklædningen.

MT Højgaard anslår at 
udskiftningen af vindspær-
repladerne i Oksens-, Vædde-
rens- og Hjortens Kvarter kom-
mer til at tage ca. 10 måneder 
med start i uge 43. 

Rækkehuse skal have skiftet plader
Rapport viser, at vindspærreplader er 
fugtsugende. 480 huse står nu overfor en 
udskiftning af pladerne

Fuld medie-fokus: 5. klasserne kom blandt andet i DR Ultra.  Foto: due.

ÆLDRE  Det har været omtalt i fl ere medier, at det private plejefi r-
ma TryghedsPlejen er gået konkurs. Ifølge omtalen skulle Alberts-
lund være blandt en række kommuner, der er berørt. Men det er 
ikke korrekt, oplyser kommunen. Samarbejdet blev opsagt den 1. 
august i år. 10 andre kommuner i landet er ramt af konkursen.

Rammes ikke af pleje-konkurs

Trods godkendelse fra Dan-
marks Teknologiske Institut 
er de monterede facadepla-
der fejlkonstruerede. Pla-
derne er leveret til byggerier 
og renoveringer over hele 
landet, og fejlen kan få store 
økonomiske konsekvenser.

HELSINGØR: En konstrukti-
onsfejl i de mange facade-
plader, der i forbindelse med 
den gennemgribende reno-
vering til omkring en halv 
milliard kroner af Helsingørs 
største almene boligområde 
Vapnagård er blevet monte-
ret på alle boligblokkene, vi-
ser sig nu at være utætte. 

Dermed kan Boliggården, 
som ejer Vapnagård, ven-
te på afgørelsen i en retssag, 

der angiveligt kan strække 
sig over l ere år, før der falder 
en afgørelse på, hvem der 
skal erstatte de fejlbefængte 
facadeplader.

- Vi kan på nuværende 
tidspunkt intet sige om an-
svarets placering for denne 
fejl. Om det bliver Byggeska-

defonden eller måske Lands-
byggefonden, der skal er-
statte, ved vi ikke. Og vi ved 
heller ikke endnu, hvor me-
get erstatningen i kroner og 
øre løber op i, siger direktør 
for Boliggården, Birte Flæng 
Møller til Helsingør Dagblad.

Vågent øje

Umiddelbart bliver de utæt-
te nymonterede plader på 
Vapnagårdblokkene ikke en 
økonomisk hovedpine for 
Boliggården.

Til gengæld skal Bolig-
gården nu holde et vågent 
øje med, hvilken påvirkning 
den opbyggede fugt har på 
de øvrige konstruktioner i de 
1.700 nyrenoverede lejemål.

- Vi holder løbende et vå-
gent øje med forholdene fra 
nu af, siger Birte Flæng Møl-
ler.

Det er angiveligt en fejl i 
materialesammensætnin-
gen i de såkaldte vindspær-
replader, der betyder, at pla-
derne i fugtigt vejr optager 
fugt fra luften og begynder at 
»græde.« Fugten fra de våde 

plader samler sig som dråber 
på pladens forside, som så lø-
ber ned på ydersiden af vin-
duerne. 

Mange beboere har alle-
rede registreret de »græden-
de plader« og rapporteret det 
til Boliggården.

Undersøgelse

Den omfattende materiale-
fejl begrænser sig dog ikke 
blot til Vapnagårds renove-
ring. Ifølge boligselskabet er 
de fejlbehæftede plader ble-
vet brugt over hele landet bå-
de ved nybyggerier og ved re-
noveringer.

- Da der er tale om et 
landsdækkende problem, 
som kan medføre store øko-
nomiske konsekvenser, har 
Landsbyggefonden, som 
støtter renoveringen af al-
mene boliger som Vapna-
gård, iværksat en landsdæk-
kende undersøgelse ved 
Byggeskadefonden. Den skal 
kortlægge problemernes år-
sag og omfang, hedder det i 
et skriv til de knapt 4000 be-
boere på Vapnagård.

Pladerne er i øvrigt blevet 
testet og godkendt af Dan-
marks Teknologiske Institut.

- Det er kommet bag på 
alle i byggebranchen, at der 
kunne være problem, siger 
Boliggården.

Direktør Birte Flæng Møl-
ler siger til Helsingør Dag-
blad, at Boliggården nøje 
følger undersøgelsens resul-
tater og først, når undersø-
gelsen er fuldendt, kan tage 
stilling til det videre forløb.

Larm fra tagene

Samtidig med, at mange be-
boere har indrapporteret om 
fugten, der løber ned ad de-
res vinduer i lejlighederne, 
har l ere beboere også klaget 
over støj fra de nylagte tage 
og klaprende skærmtegl.

- Vi er i dialog med en-
trepenøren om disse klager. 
Det er entrepenørens ansvar 
(Enemærke og Petersen A/S, 
red.) og er omfattet af den 
mangelliste, der altid vil bli-
ve udfærdiget ved et så stort 
byggeri som dette, siger Birte 
Flæng Møller.
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Undersøgelser 
af MgO-plader

Der er ultimo april 2015 
foretaget en grundig byg-
ningsgennemgang og ud-
taget prøver på ca. 10 byg-
gerier.
Der er iværksat l ere un-
dersøgelser, som det frem-
går nedenfor, og da beho-
vet for undersøgelser er 
vokset i forhold til tidligere 
forventninger, vil det ikke 
være muligt at afslutte 
dem alle i løbet af april-
maj, som tidligere annon-
ceret.
Resultaterne af undersø-
gelserne vil løbende blive 
offentliggjort på hjemme-
siden www.bsf.dk.
Kemiske undersøgelser 
af sammenhæng mellem 
magnesium/klor-forholdet 
og opfugtning De kemi-
ske analyser af produk-
terne sammenholdes med 
fugtegenskaberne, og det 
tyder på, at der er en klar 
sammenhæng imellem 
magnesium /klor- forhol-
det og pladernes fugtop-
sugning. Når denne relati-
on er bedre dokumenteret 
ved l ere prøver og ana-
lyser, vil vi formodentlig 
være i stand til fremover 
at vurdere pladernes fugt-
egenskaber ud fra kemiske 
analyser af magnesium/
klor-forholdet i pladerne. 
Det har i øvrigt vist sig, at 
den kemiske sammensæt-
ning kan variere, selvom 
plader har samme pro-
duktnavn.
De facader, der er åbnet 
i marts-april, viser som 
oftest ingen tegn på op-
fugtning. Pladerne er ble-
vet udtørret i denne tørre 
periode, men de bliver op-
fugtet igen til efteråret, når 
den relative fugtighed sti-
ger til omkring de 90 % RF.

Kilde: Byggeskadefonden

Bombe under kæmpe-renovering:

Konstruktionsfejl 
i nye facadeplader 
på Vapnagård

- Vi venter på resultatet af en un-
dersøgelse af, hvor slemt det står 
til, siger direktør for Boliggården, 
Birte Flæng Møller.

Her ses de vindspærreplader, der 
suger fugt, når klimaet er fugtigt.

Renoveringen til en halv milliard 
er næsten fuldført på Vapnagård. 
Nu viser der sig store problemer i 
de anvendte facadeplader.

Foto: Lars Johannessen 

fotolars@hdnet.dk

Af Kirsten Moth

k.moth@hdnet.dk

”
 Vi kan på nuværende tidspunkt intet sige om ansvarets placering for denne fejl. Om 

det bliver Byggeskadefonden eller måske Landsbyggefonden, der skal erstatte, ved vi 
ikke. Og vi ved heller ikke endnu, hvor meget erstatningen i kroner og øre løber op i

Birte Flæng Møller

13Ingeniøren  · 1. sektion · 13. marts 2015

Dyrt slagsmål om vind- 
spærreplader på vej
Såkaldte MgO-plader, der 
anvendes som vindspærrer, 
kan angiveligt medføre al-
vorlige fugtskader. En leve-
randør mener, at fugtskader-
ne skyldes entreprenørfejl 
og truer med sagsanlæg.

BYGGERI
Af Ulrik Andersen  ula@ing.dk

I jagten på billigere byggematerialer 
har den danske byggebranche mu-
ligvis skaffet sig et nyt fugtproblem 
på halsen. Over de seneste fem-ti år 
er entreprenørerne nemlig begyndt 
at bruge såkaldte MgO-plader som 
vindspærrer i facaden på mange 
byggerier. 

Pladerne har fået deres navn 
pga. et højt indhold af magnesium-
oxid. De har gode brandegenska-
ber, gode mekaniske egenskaber, er 
diffusions åbne og lavet af uorgani-
ske materialer, så de ikke kan være 
grobund for skimmelsvamp. Des-
uden er de billige. 

Ifølge firmaerne Bunch Byg-
ningsteknik Aps og Overfladeteknik 
Aps suger en del af dem desvær-
re også så meget fugt ud af luften, 
at vandet bogstaveligt talt driver af 
dem og ned i resten af facaden. Når 
det rammer vinduerne eller trænger 
ind i det træskelet, som pladerne 
er skruet op på, opstår der råd og 
skimmelsvamp.

»Det er et meget, meget stort 
problem. Vi har allerede de første 
sager kørende nu, og vi ved, at der 
vil komme flere inden længe,« siger 
teknisk chef i Byggeskadefonden 
Jens Dons.

Problemet blev opdaget i novem-
ber, og endnu er der ikke nogen, 
der har overblik over, hvor man-
ge steder, pladerne er blevet brugt, 
fortæller Tommy Bunch-Nielsen fra 
Bunch Bygningsfysik A/S, som sam-
men med Peter Svane fra Overflade-
teknik ApS, har undersøgt plader-
ne. De skønner, at der er sat mindst 
500.000 m2 af disse plader op.

Det er dog ikke alle plader, der 
giver problemer. De foreløbige un-

dersøgelser udført af Bunch Byg-
ningsfysik og Overfladeteknik viser 
nemlig, at risikoen for, at de opsu-
ger fugt, hænger sammen med, at 
nogle af pladerne tilsyneladende 
har et overskud af frit magnesium-
klorid, som er vandsugende. 

»I en ventileret facade vil den su-
ge fugt ud af ventilationsluften, og 
når den er helt mættet, begynder 
vandet at løbe ad overfladen og ned 
over vinduer og sokler,« forklarer 
Tommy Bunch-Nielsen.

Han har undersøgt en del bygge-
rier, hvor pladerne efter hans opfat-
telse er årsag til fugtproblemer.

Byggeskadefonden advarer
Advarslen fra Bunch Bygningsfysik 
og Overfladeteknik har fået Bygge-
skadefonden til at skrive ud til de 
almene boligorganisationer og til 
kommunerne, at fonden ikke vil 
dække fugtskader, der skyldes brug 
af MgO-plader, hvis pladerne er 
monteret, efter at problemerne med 
pladerne er blevet offentligt kendt. 
Teknisk chef Jens Dons frygter, at 
det vil blive meget dyrt at gøre noget 
ved problemet i de byggerier, hvor 
de allerede er monteret.

»Dels er det dyrt bare at undersø-
ge pladerne i et byggeri – især hvis 
de sidder bag en muret formur. Og 
dels bliver det, hvis de skal skiftes 
ud – hvilket lige nu virker som den 
eneste holdbare løsning – endnu 
dyrere.«

Derfor anbefaler Byggeskadefon-
den de almene bygherrer og kom-
munerne, at de skal finde ud af, om 
de har byggerier, hvor der er brugt 
MgO-plader, og straks tage fat i de 
virksomheder, der har været med på 
byggeriet.

»De må klage til Gud og hver-
mand: rådgiverne, entreprenørerne, 
leverandører og importører,« siger 
Jens Dons

En af importørerne, Nordisk Pla-
deindustri (NPI), har trukket deres 
plade, Megapan, af markedet, og 
Byggeskadefondens udmelding har 
sat salget af plader helt i stå, fortæl-
ler Sten Sørensen, der er chef for 
forretningsudvikling hos importø-
ren Powerboard. Men han mener, 

VINDSPÆRREPLADERNE  ses her bag en fjernet del af regnskærmen.  Foto: Bunch Bygningsfysik ApS og Overfladeteknik ApS
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R Sådan skaber virtuelle prototyper 
værdi for hele organisationen

Nyt værktøj fra Comsol trækker 
multifysikken ud i virkeligheden. 
Multifysiske modeller er ikke længere begrænset til udviklingsingeniøren. 
Nyt applikationsværktøj fra Comsol gør det muligt for salg og produktion at tage modellerne 
med ud i marken. Hør hvordan multifysik kan lukke hullet mellem udvikling og salg.

Tilmeld dig her: BIT.LY/VPROTOTYPER

19. marts kl. 13-14

Afstandslægte

Regnskærm

Bagvæg

MgO-plade

Da MgO-
pladen inde-
holder salt med 
lav ligevægtsfugt, 
vil pladen opsamle 
fugt, når den om-
givende luft har en 
højere fugtighed. 
Vandet driver ned 
i konstruktion 
og trænger ud 
i lægter og 
bagvæg og 
danner 
svamp.

VINDSPÆRRE FORVANDLES TIL FUGTOPSAMLER

Vindplader, der indeholder frit magnesium-
klorid, har med deres høje saltindhold en 
uheldig sideeffekt. De kommer til 
at opsamle fugt fra luften, 
der trænger ud i 
konstruktionen.

Grafik: Martin Kirchgässner

at advarslen er baseret på et alt for 
tyndt grundlag.

»Testresultaterne er direkte for-
kerte. Og de to firmaer, der har ud-
ført undersøgelsen, er ikke kvalifi-
cerede til at undersøge det. Derfor 
mener vi, at det er helt forkert på 
den baggrund at skrive ud og ad-
vare mod at bruge MgO-plader. Nu 
har vi sat vores advokat på sagen for 
at planlægge sagsanlæg mod de for-
skellige parter,« fortæller han.

Ifølge Sten Sørensen blev Power-
board gjort opmærksom på fugtpro-
blemerne via entreprenøren Ene-
mærke & Petersen, der havde brugt 
Powerboard-pladerne på to byggeri-
er, hvor der efterfølgende er konsta-
teret fugtproblemer i facaderne.

»Men vi har haft Teknologisk In-
stitut til at undersøge byggerierne, 
og i det ene byggeri var der flere 
udførelsesfejl: Man havde blandt 
andet ikke lavet tapede samlinger 

og ikke sat en dampspærre op, og 
en ventileret facadekonstruktion 
fungerer ikke, hvis den ikke er tæt 
nok til, at der kan dannes under-
tryk mellem vindspærren og regn-
skærmen. Det andet sted havde 
man sat pladerne op ind mod et 
uopvarmet rum, og så fungerer  
det heller ikke. Der er intet i vejen 
med produktet. Men der har været 
nogle fejl i den måde, man anven-
der det på.«  j
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SAMFUND 

Digitale spiludviklere: Danmark går glip af arbejdspladser,    
Mangel på offentlig kapital 
til udvikling af computerspil 
er med til at hæmme  
væksten i en global vækst-
branche, mener kritikere.

DIGITALE SPIL
Af Elías Lundström  ecl@ing.dk

Den digitale spilbranche i Danmark 
har stort potentiale for at skabe 
vækst og arbejdspladser, lyder vur-
deringen fra både forskere, investo-
rer og brancheorganisationer.

Men ifølge de samme kilder forbli-
ver potentialet uforløst på grund af 
mangel på risikovillig kapital og of-
fentlige støttekroner til de udviklere, 
der ønsker at komme i gang  med at 
skabe nye spil-hit som det verdens-
kendte danske Subway Surfers.

På verdensplan stiger omsætnin-
gen i spilbranchen med omkring 

9 pct. om året – og den udvikling 
kunne de danske spilfirmaer få del 
i, for de tjener allerede langt største-
delen af deres penge i udlandet.

»Vi går glip af allerhulens mange 
penge. Hvis vi havde flere ressour-
cer, ville der også komme en mere 
støt strøm af internationale hits,« 
siger lektor og spilforsker ved Aal-
borg Universitet Anders Drachen.

Kampen om kronerne til at udvik-
le spil for er taget til i løbet af de se-
neste par år, for når man som dansk 
spiludvikler skal finde penge til et 
projekt, er der begrænsede mulig-
heder inden for landets grænser.

Der findes ikke nogen samlet 
opgørelse over investeringerne i 
danske spiludviklere. Men ud over 
et par enkeltstående tilfælde kan 
danske spiludviklere enten få fi-
nansiering gennem det offentlige 
støtteprogram Spilordningen eller 
via en investering fra det offentlige 
investeringsselskab Capnova.

På blot fire år er antallet af ansø-
gere til en investering fra Capnova 
fordoblet, så selskabet nu må afvise 
9 ud af 10 på grund af mangel på 
midler, og heller ikke Spilordningen 
kan følge med efterspørgslen.

»Vi kan kun investere i 10 pro-
cent,« siger investeringsansvarlig 
for computerspil hos Capnova, Al-
lan Rasmussen og fortsætter:

»Det er blevet et meget mere 
kompetitivt marked, end det har 
været tidligere – især på mobildelen 
– og konsekvensen af de manglen-
de investeringer er, at vi ikke får ud-
nyttet det danske potentiale.«

Flere job i spil end i film
Spilbranchen får i snit 10 mio. kr. 
om året  i støtte fra det offentlige via 
Spilordningen. Det svarer dog kun 
til 5 pct. af de midler, som filmbran-
chen får i støtte. Og det til trods for, 
at spilfirmaerne er meget bedre til 
at skabe arbejdspladser end film-

studierne. Således beskæftigede 
spilbranchen 721 fuldtidsansatte i 
2013 mod filmbranchens 446.

»Det er helt klart, at den danske 
spilbranche ville stå meget stær-
kere, hvis der var flere offentlige 
støtte kroner. Det ville tiltrække  
risikovillig kapital andre steder fra,« 
siger Anders Drachen.

Ud over de begrænsede offentlige 
midler, er Danmark stort set støvsu-
get for investorer i spilbranchen – i 
modsætning til Sverige og Finland, 
hvor private venturefonde flokkes 
om spiludviklerne og dermed dan-
ner grobund for nye succeser.

»Grunden til, at mange spilvirk-
somheder dør, er, at de ikke kan få 
den kapital, de har brug for, når de 
skal vokse,« siger vicedirektør for 
Producentforeningen og tidligere 
chef for Interactive Denmark Jan 
Neiiendam

I udlandet har gunstige forhold 
for spiludviklere været med til at 

bane vejen for store succeser og en 
masse arbejdspladser. Især Sverige 
og Finland har for længst overhalet 
Danmark på området.

Selvom beskæftigelsen i den dan-
ske spilbranche i snit er steget med 
knap 10 pct. om året fra 2009 til 
2013, faldt den en smule i 2013, og 
den udvikling skræmmer talenter-
ne væk, mener lektor og spilforsker 
ved Aalborg Universitet Lars Reng:

»Vi har faktisk rigtig meget talent-
masse i Danmark, men fordi der 
mangler kapital til at komme i gang, 
så søger de ind i andre brancher. 
Som det er i dag, er det meget som 
at gamble, hvis man satser på en 
karriere i spilbranchen,« siger han.

Sverige og Finland tordner frem
I skarp kontrast står Sverige og 
Finland, hvor spilbranchen nyder 
godt af de relativt unge og ekstremt 
succesfulde spilfirmaer Rovio, Su-
percell og King. I disse lande stiger 

Rapport: 
Næsten alle 
MgO-plader 
skal skiftes
Hidtil har forventningen  
været, at omkring halvdelen 
af de MgO-plader, der  
er brugt som vindspærre i  
danske bygninger, skulle ud-
skiftes. Men nye undersøgel-
ser viser, at pladerne suger 
så meget fugt, at de ifølge 
Byggeskadefonden forment-
lig alle sammen skal skiftes.

BYGGERI
Af Ulrik Andersen  ula@ing.dk

Håbet om, at man ikke behøver at 
pille facaderne af alle bygninger, 
hvor der er brugt MgO-plader, er 
udslukt. Sådan lyder det nu fra  
Byggeskadefonden, som i denne 
uge offentliggjorde resultaterne af 
en række undersøgelser af pladerne.

»På baggrund af undersøgelser-
ne er det nu vores vurdering, at vi 
formentlig kommer til at skulle 
udskifte alle pladerne inden for den 
20-årige periode, som vores forsik-
ring dækker. Det er kun et spørgs-
mål om tid, før der vil opstå ska-
der,« fortæller Byggeskadefondens 
sekretariatschef, Ole Bønnelycke.

Hidtil har forventningen fra Byg-
geskadefonden og deres rådgive-

re været, at det formentlig kun var 
halvdelen af pladerne, der skulle 
skiftes. Men nye undersøgelser 
foretaget af rådgivningsfirmaerne 
Bunch Bygningsfysik, Overflade-
teknik Aps og i laboratorierne hos 
DTU og Force viser, at pladerne su-
ger mere fugt end forventet, at det 
saltholdige vand, der driver ud af 
pladerne, får beslag og skruer til at 
korrodere hurtigere end frygtet, og 
at pladerne desuden mister deres 
styrke ved en relativ luftfugtighed 
over 93 procent.

‘Det må konkluderes, at MgO- 
plader er uegnet til anvendelse som 
vindspærre under danske klimafor-
hold,’ lyder det opsummerende i 
rapporten, som de to rådgivnings-
firmaer har forfattet i fællesskab.

Undersøgelserne viser desuden, 
at pladerne, i modsætning til hvad 
flere importører har hævdet, kan 
være grobund for skimmelsvamp, 
fordi pladernes pH-værdi ligger et 
stykke under 10, som er en grænse 
for, hvad skimmelsvamp kan gro på. 
Desuden er pladerne ikke helt uor-
ganiske, som nogle af producenter-
ne ellers fremhæver. Der er nemlig 
blandet træsmuld i flere af pladerne.

Byggeskadefonden har fundet 69 
almene byggerier, hvor der er brugt 
MgO-plader. Det er noget færre, end 
hvad fonden tidligere havde forven-

tet. Af de 69 bebyggelser vil de 48 
være omfattet af Byggeskadefonden, 
fordi de var afleveret, før fonden  
6. marts 2015 advarede imod at 
anvende disse plader. Der mangler 
dog stadig at blive undersøgt yderli-
gere omkring 50 byggerier – hvoraf 
de fleste er kommunale plejehjem.

Nogle udskiftninger haster
Fonden har beregnet, at udskiftnin-
gen af pladerne i de 48 byggerier 
vil komme til at koste omkring 400 
mio. kr. Beboerne i de ramte afde-
linger vil skulle dække 5 procent af 
de 400 mio. kr. – altså 20 mio. kr. 

Afdelingerne består af 5.500 boli-
ger, og regningen pr. bolig vil altså 
i gennemsnit blive 3.500 kr. Det vil 
kunne udløse mindre huslejestig-
ninger i de berørte afdelinger. Fon-
den vil dog også forsøge at få erstat-
ninger fra de rådgivere og entrepre-
nører, der har projekteret og udført 
byggerierne. Om det vil lykkes, 
kommer i høj grad til at afhænge af 
udfaldet af to syns- og skønssager, 
der er på vej gennem voldgiftssy-
stemet. Sagerne forventes tidligst at 
blive afgjort i 2016.

Allerede nu går Byggeskadefon-
den i gang med at finde de bygge-

Der er nogle byggerier, 
hvor skaderne allerede  
har udviklet sig så meget, 
at der skal gøres noget nu. 
Ole Bønnelycke,  
sekretariatschef, 
Byggeskadefonden
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MGO-PLADER Al2Bolig kan 
stå med en kæmpe regning 
efter, at 11 boligblokke på 
danmarkshistoriens største 
renovering af et almennyt-
tigt byggeri i Langkærpar-
ken i Tilst ved Aarhus er ble-
vet påsat vindspærreplader 
af typen MgO. Årsagen er, at 
pladerne tilsyneladende ik-
ke tåler det fugtige danske 
vintervejr, men suger fugten 
fra luften i en grad, så pla-
derne mættes, og fugten 
trækker ud.

”Der er målt fugt, og det er 
forhøjet fugtniveau i træ-
værket inde bag MgO-pla-
derne på bygningen på 
grund af pladerne. Et af pro-
blemerne er, at pladerne er 
saltholdige. Det, vi frygter, 
er at det bliver vurderet som 
udviklingssvigt, for så er det 
lige pludseligt bygherrens 
ansvar, og så er det os, der 
står med regningen for ska-
derne, siger Peter Brix We-
stergaard.

Entreprenørens ansvar
Helhedsplanen for renove-

ringen i Langkærparken ko-
ster en halv milliard kroner, 
og den regning kan nu vokse 
sig endnu større. Ifølge Byg-
geskadefonden er der regi-
streret anvendelse af MgO-
plader i ca. 100 nybyggerier 
og renoveringer af i alt ca. 
15.000 boliger, så problemet 
i Langkærparken kan vise 
sig bare at være toppen af is-
bjerget. Lige nu kører der en 
voldgiftssag om problemet i 
Aalborg.

”Det, vi venter på nu, er, at 
voldgiftsagen bliver afgjort, 
og så følger vi retspraksis, 
når dommen kommer. Men 
hvis vi begynder at tage de 
berørte plader ned nu, så 
fjerne vi bevismaterialet, og 

lader vi dem sidde, gør de 
bare endnu mere skade. Vi 
har et godt samarbejde med 
entreprenøren, men vi me-
ner, det er deres ansvar”, si-
ger Peter Brix Westergaard 
teknisk chef i Al2Bolig.

Al2bolig er ikke gidsler
Indtil ansvaret er placeret, 
minder situationen i Al2Bo-
lig og andre byggerier derfor 
lidt om et gidseldrama. Hos 
entreprenøren, Enemærke & 

Petersen A/S, 
som satte pla-
derne op, næg-
ter man at påta-
ge sig ansvaret, 
idet MgO-pla-
derne var god-
kendte til brug. 
Efterfølgende 
erkender man 
dog, at der er en 
risiko for, at 
problemet er re-
elt. Derfor stop-

pede man også omgående 
med at bruge MgO-pladerne 
lige så snart man fik mistan-
ke om pladerne opstod. 

”Vi er ikke kemikere, men 
følger udbudsprojekterne og 
handler i god tro. Men det er 

ikke bevismaterialer, som 
Peter Brix Westergaard si-
ger, for han kan sådan set 
bare skrue pladerne ned og 

opbevare dem et andet sted. 
Men jeg kan godt forstå, at 
han kan føle sig som gidsel, 
hvis han skal hente pengene 

til udskiftning af pladerne li-
ge nu og her”, siger Sven 
Mortensen, direktør i Ene-
mærke & Petersen A/S.

Regning på vej for fugtige MgO-plader 
Det ligner et gidseldrama, når Al2Bolig ikke kan fj erne omstridte MgO-plader før voldgiftssag er afgjort - imens gnaver 
fugten videre i byggeriet

Af Torben Kragh
tk@licitationen.dk

ANSVAR Der er god grund 
til at skilte med det, når man 
som virksomhed tager an-
svar for at uddanne fremti-
dens arbejdskraft.

Det mener man i det mind-
ste i Holstebro, hvor man har 
skabt et logo, der fortæller at 
”vi uddanner fremtidens ar-
bejdskraft”.

”Vi synes det er oplagt med 
et logo, så virksomheder der 
påtager sig et ansvar også får 
mulighed for at vise omver-
denen det. Det svarer lidt til 
en smiley”, siger initiativta-
geren murer og entreprenør 
Jørn Vejgaard, der er for-
mand for Holstebro Industri- 
og Håndværkerforening.

”Heldigvis er der flere or-
ganisationer, som også viser 
interesse for at udbrede lo-
goet blandt deres medlem-
mer”, siger Jørn Vejgaard, 
der tillægger det stor betyd-
ning, at der også er opbak-
ning fra de lokale fagfore-
ninger. 

Logoet har fokus på ud-
dannelse for at sikre fremti-

dens velfærd. Afhængig af 
hvad virksomheden ønsker 
at brande sig på, kan teksten 
være ”Vi uddanner fremti-
dens arbejdskraft” eller ”Vi 
ta’r socialt ansvar”. Logoet 
kan enten være et klister-
mærke eller et mærkat – det 
er op til den enkelte virk-
somhed.

Skal inspirere andre
Mange borgere og forbruge-
re ser det som noget positivt, 
at virksomhederne påtager 
sig et uddannelsesansvar el-
ler et socialt ansvar, og det 
bør komme de virksomhe-
der, der bidrager til gode.

”Forhåbentlig kan det og-

så inspirere endnu flere virk-
somheder. Der er brug for 
flere praktikpladser inden 
for en del brancher, og må-
ske kan vi via et logo få flere i 
tale, håber Jørn Vejgaard.

Holstebro Kommune støt-
ter initiativet.

 ”Jobcentret er i kontakt 
med mange virksomheder, 
der arbejder både med lære-
forløb, opkvalificering af le-
dige og med job til medar-
bejdere med nedsat arbejds-
evne. Det vil være oplagt, at 
vi tilbyder disse virksomhe-
der et logo”, siger Helle Bro, 
direktør i forvaltningen for 
personale og arbejdsmar-
ked. 

Virksomheder skilter med 
at de tager lærlinge
Virksomhederne i Holstebro kan brande sig på at vise socialt 
ansvar

”Det er en rigtig træls 
situation, men jeg vil se 
på forholdene, og under-
søge om der er noget vi 
kan gøre bedre
Kenneth Sjøberg Wolff , uddannelseschef, 
Aarhus Tech

Et stykke MgO-plade fra byggeriet i Langkærparken i Tilst ved Aarhus. Stykket er nedtaget til prøve 
for fugt. (Foto: Enemærke og Petersen A/S)

Nyheder 5Torsdag 24. september 2015

Af Kim Basse
kbl@licitationen.dk

BYGGESKANDALE MgO-pla-
der er uegnede som vind-
spærre i det danske klima. 

Det er konklusionen i en 

rapport, som Byggeskade-
fonden har fået udarbejdet. 
Samme rapport sender en 
regning på op mod en mia. 
kroner afsted mod entrepre-
nører, leverandører og pro-
ducenter, som har benyttet 

de omstridte MgO-plader 
som vindspærrer. 

”Rapportens konklusioner 
er på flere måder nedslåen-
de. Det bliver efter rappor-
ten formentlig nødvendigt 
at udskifte alle MgO-plader, 

der er anvendt som vind-
spærrer, og der er ingen tvivl 
om, at det totale omfang af 
anvendelsen i dansk byggeri 
er større, end hvad vi har do-
kumentation for i den alme-
ne sektor, siger sekretariats-
chef i Byggeskadefonden, 
Ole Bønnelycke.

Synlige problemer 
Ud af 69 almene nybyggeri-
er og renoveringer er der re-
gistreret ”synlige problemer, 
symptomer og/eller uregel-
mæssigheder” på 41 af dem, 
som eksempelvis ”aftegnin-
ger på vinduer, og begyn-
dende tegn på korrosive an-
greb på metaldele i og om-
kring i og omkring facaden”. 

Et af byggerierne, hvor de 
pågældende problemer er 
konstateret, er hos AAB Vej-
les afdeling Løget, hvor EMR 
murer og entreprenør A/S 
har haft entreprisen.

”Det er trist og træls, at det 
er den konklusion, Bygge-
skadefonden er kommet 
frem til. Det er ikke rart, og 
det bliver ikke sjovt at se, 
hvem der skal have den abe 
på sin skulder. Deres repræ-
sentanter har ikke kontaktet 

os om problemet, så vi har 
ikke hørt noget om det før 
nu. Men det kan ikke kun 
være vores problem. Der er 
mange interessenter, der har 
været indover, og som må 
dele ansvaret”, siger Per 
Breinbjerg, adm. direktør 
hos EMR murer og entrepre-
nør A/S til Licitationen – 
Byggeriets Dagblad.

Regning til byggeriet
I 11 ud af de 69 sager er ska-
derne allerede så fremskred-
ne, at Byggeskadefonden 
har skrevet til bygningsejer-
ne og opfordret dem til at 
indsende en formel skade-
anmeldelse, heriblandt AAB 
Vejles afdeling Løget. 

Ifølge rapporten skal 
MgO-pladerne i de fleste til-

fælde udskiftes, fordi de kan 
medføre skimmelvækst 
samt korrosion på tilstøden-
de, ikke rustfri metaldele, 
når pladerne afgiver salthol-
digt vand. På de værste ek-
sempler er den rustfrie gal-
vanisering på nogle af besla-
gene forsvundet på bare 
halvandet til to år.

”Vi havde håbet, at det ik-
ke blev nødvendigt at ud-
skifte alle MgO-pladerne, 
men det håb er nu slukket. 
Hvis vi vurderer, at der er en 
rimelig chance for at vinde 
en voldgiftssag, vil vi gøre 
det. Hvis Byggeskadefonden 
vinder, ender regningen helt 
eller delvist hos entreprenø-
ren, rådgiveren, leverandø-
rerne eller producenten”, si-
ger Ole Bønnelycke.

Kæmpe MgO-regning på vej til byggeriet
En MgO-regning på op mod en mia. kroner kan være på vej til byggeriet, fastslår ny rapport fra Byggeskadefonden

På de værste eksempler er be-
slagene korroderet på bare 
halvandet til to år, fordi MgO-
pladerne afgiver saltholdigt 
vand. (Foto: Byggeskadefon-
den)

Per Breinbjerg, adm. direktør, EMR murer og entreprenør A/S vil 
sende regningen videre til sin underentreprenør for brugen af 
MgO-vindspærreplader. (Pressefoto)

Af Kim Basse
kbl@licitationen.dk

MGO-SKANDALE En kæm-
peregning er formentligt på 
vej til EMR murer og entre-
prenør A/S, efter at der er 
monteret MgO-vindspær-
replader på AAB Vejles afde-
ling Løget, hvor de har haft 
entreprisen. 

Virksomheden har tidlige-
re måtte til lommerne på 
grund af MgO-skandalen, 
fordi de måtte udskifte pla-
derne på en ud af fem bolig-
blokke på entreprisen i Vej-
le, og nu kan en ny regning 
være på vej. En ny rapport 
fra Byggeskadefonden viser 
nemlig, at der er registreret 
synlige problemer på bygge-
riet som følge af MgO-pla-
derne.

”Det er trist og træls, at det 
er den konklusion, Bygge-
skadefonden er kommet 
frem til. AAB Vejle har ikke 
kontaktet os om problemet 
endnu, så vi har ikke hørt 
noget om det før nu. Vi har 
ikke haft nogen reklamatio-
ner, men valgte alligevel at 

udskifte pladerne på den 
ene af blokkene, hvor vi del-
te regningen i tre dele mel-
lem underentreprenøren, 
bygherren og os selv”, siger 
Per Breinbjerg, der er adm. 
direktør, EMR murer og en-

treprenør A/S til Licitatio-
nen – Byggeriets Dagblad.

Millionregning på vej
Siden 2010 er der opsat cir-
ka 240.000 kvm MgO-pla-
der som vindspærrer i alme-
ne nybyggerier og renove-
ringer, og ifølge Byggeska-
defonden kan det tal meget 
vel være væsentligt højere. 

I sagen omkring AAB Vej-

les afdeling Løget løb reg-
ningen til EMR murer og en-
treprenør A/S op på 60.000 
kroner, da de valgte at ned-
tage pladerne på den ene af 
de fem boligblokke. Med 
konklusionerne i den nye 
rapport, ser den regning ud 
til at blive væsentligt større.

”Omkostningerne vil være 
meget større, fordi vi skal 
have facadeplader og zink-
inddækning ned også. Det 
drejer sig om 2.000 kvm 
MgO-plader, så der bliver ta-
le om et millionbeløb alene 
for en enkelt bygning. Det 
var en underentreprenør, 
der valgte at bruge MgO-
pladerne, så hvis nogen ret-
ter noget skyts mod os, så 
vender vi kuglen mod dem”, 
siger Per Breinbjerg.

Tidligere konkurs
Regningen fra brugen af 
MgO-pladerne AAB Vejle 
kommer ifølge EMR murer 
og entreprenør A/S til at lig-
ge et sted mellem fire og fem 
mio. kroner. 

Underentreprenøren, der 
valgte at bruge MgO-plader-

ne, er Roust Træ A/S. 
Firmaet blev tilbage i 

marts reetableret efter at 
være blevet erklæret kon-
kurs i forbindelse med nogle 
leverancer til entreprenør-
firmaet E. Pihl & Søn, der 
selv gik konkurs. 

Nu kan en ny regning altså 
se ud til at være på vej til den 

hårdt prøvede familievirk-
somhed.

”Det er en katastrofe uden 
lige. Det undrer mig, at pla-
den har kunnet slippe igen-
nem alle de kontroller, som 
produkterne skal igennem. 
Jeg ved ikke, hvad det kom-
mer til at betyde, men det 
bliver et værre juridisk tov-

trækkeri. Pladerne var gen-
nemprøvede og godkendt, 
så det bliver et forsikrings-
spørgsmål, og vi sender reg-
ningen videre til dem, vi har 
købt pladerne af, så det 
kommer ikke til at betyde en 
ny konkurs”, siger Claus Pe-
dersen, der er medindeha-
ver af Roust Træ A/S.

Virksomheder i MgO-krig om millioner
EMR murer og entreprenør A/S sender millioner af MgO-slag i hovedet på tidligere konkursramt underentreprenør

Uanset forskelle i den kemiske sammensætning i de forskellige MgO-plader, så ”græder” alle pla-
derne, der er taget ud til test, fordi de suger fugt fra luften. (Foto: Byggeskadefonden)

”Det er en ka-
tastrofe uden 
lige, men det 
kommer ikke til 
at betyde en ny 
konkurs
Claus Pedersen, medinde-
haver af Roust Træ A/S
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TORSDAG
13.00-16.00: Lysholm Skole: 

Ældre Sagens billard
13.30-16.00: Haslev Bibliotek: 

Socialt samvær, Ældre Sa-
gen Haslev

14.00-16.00: Café Paraplyen, 
Haslev: Spilleeftermiddag

13.00-16.00: Rønnede Golf-
klub: Golfinstruktion

17.00: Faxe Bibliotek: Advo-
kathjælp ved Kim Steen

19.00: Huset, Faxe Ladeplads: 
Café med håndarbejde

18.00-20.00: Roholte Aktivi-
tetshus: Fællesspisning

18.30-21.30: Terslev Mening-
hedshus: Dialogmøde med 
Faxe Kommune

19.00: Karise Højskole: Høj-
skolens Venners Banko

19.00: Torsborg, St. Torøje: 
Præmiewhist

19.30: Teestrup Forsamlings-
hus: Støtteforeningens 
banko

19.30: HUSET, Faxe Lade-
plads: »Spil Selv sammen«

FREDAG
9.00-12.00: Faxe Aktivitetscenter: 

Motion for ældre
9.30-10.30: Faxe Svømmehal: 

Svømning for ældre
10.00-11.30: Kirkehuset, Haslev: 

Sangcafé 
14.30-16.30: Butik Oasen, Faxe: 

Strikkeklub
16.00-17.15: Den gamle skole i 

Bråby, klublokalerne: Bør-
neklub

17.55: Haslev Bibliotek, ind-
gangen: Åbning af Kultur-
natten og uddeling af årets 
Handicappris ved Dorte 
Nybjerg (V), formand for 
Erhvervs- og Kulturudval-
get. Der vil kunne smages 
på byen i Jernbanegade, ved 
biblioteket, i Frederiksga-
de, på Emmaus på Højskole-
vej 9, hos Odd Fellow-logen 
på Gamle By 4 samt musik 
på musikskolen på Præste-
vænget 23 og aktiviteter i 
Haslev Kirke. De fleste akti-
viteter begynder mellem 18 
og 18.45 og varer til mellem 
klokken 21.30 og 22.30

KULTURNAT: Bil-
ledkunstner Bir-
git Brænder har i 
anledning af mad-
temaet for Kultur-
natten på fredag 
valgt at udstille sine 
værker i det tidlige-
re bageri i Jernba-
negade.

HASLEV: Den tidligere ba-
gerforretning i Jernbane-
dage 15 bliver udsmykket 
med levende lyd og masser 
af kunst, når billedkunstner 
Birgit Brænder fl ytter ind 
på Kulturnatten fredag.

Til daglig er hun lektor 
i billedkunst ved lærer-
uddannelsen i University 
College Sjælland, og her 
nyder hun at inspirere sine 
studerende til interessante 
og lærerige forløb i folke-
skoleundervisningen. For 
at kunne videregive og også 
udvikle nye idéer, arbejder 
Birgit løbende med sine 
egne værker. Hun er uni-
versitetsuddannet men også 

billedkunstner fra Kunst-
akademiet og virker – i kraft 
af sin undervisning – inden 
for fl ere forskellige genrer af 
billedsproget. 

Således de senere år også 
med digital fotografi k, som 
her i efteråret blandt andet 
vises ved udstillinger dels 
på Kunstmuseet i Akureyri 
på Island men også i det gra-
fi ske center på Manhattan i 
New York.

Fredag aften mellem klok-
ken 18 og 22 kan man gå på 
opdagelse i en række af hen-
des værker – både billeder, 
der passer til Kulturnattens 
mad-tema, men også andre. 
Populære er hendes »Paper-
bag-Art«, der er billeder på 
poser, selvfølgelig håndla-
vede og indrammede, så de 
hver især får helt deres sær-
lige udtryk.

Specielt til aftenen her har 
Birgit arbejdet med en serie 
af monotypier, der er hånd-
trykt grafi k, der kun fi ndes 
i ét eksemplar. Disse bille-
der er trykt med sort på et 
smukt blåt pergamentpapir 
– så også her en tråd til afte-
nens tema.

Billedkunst i 
bageriet

Birgit Brænder, der igennem mange år selv sad i arbejdsgruppen om-
kring  Kulturnatten i Haslev, er i øvrigt stadig designeren bag plaka-
ten for arrangementet.

FAXE: Det blev en dyr ind-
købstur for en kvinde fra 
Faxe, da hun skulle handle 
i Meny i Torvegade mandag 
eftermiddag klokken 13.40. 
Her fi k hun nemlig stjålet 
sin sorte pung, der var la-
vet af Pigrokkeskin, med alt 
hvad der var i af kontanter.

Fik stjålet 
pigrokkepung

RØNNEDE: Rønnede Kro og 
Faxe Kommune inviterer i 
samarbejde til koncert med 
Storstrøms Symfoniorke-
ster søndag 27. september 
2015 klokken 19.30. Symfo-
niorkestret spiller uddrag 
af Telmann, Gershwin, 
Mendelssohn, Biber og Holst 
i den store sal. Koncerten 
varer cirka halvanden time 
inklusiv pause.

Billetter koster 50 kro-
ner og kan reserveres ved 
at ringe til Rønnede Kro på 
telefon 44 22 30 00. De reser-
verede billetter og eventuelt 
usolgte billetter skal betales 
ved døren, men kun mod 
kontanter eller via Mobile 
pay. Oplysning om usolgte 
billetter kan fås hos Rønne-
de kro på koncertdagen.

Symfonikoncert 
på kroen

BYGGESKANDALE: 
Masser af boliger 
og offentligt byggeri 
som fx skoler ind-
holder MgO-plader, 
der får skruer og 
beslag til at ruste.   

Af Nikolaj Rasch Skou

HASLEV: De magnesiumhol-
dige MgO-plader, der sidder 
inde i Vibeengskolen, bag 
den ydre røde skal, skal 
højst sandsynligt udskiftes.

Byggeskadefonden lagde 
nemlig i går en rapport på 
deres hjemmeside, der kon-
kluderer, »at MgO-plader er 
uegnede til anvendelse som 
vindspærre under danske 
klimaforhold«.

MgO-pladerne er ofte an-
vendt som vindspærrepla-
der under den ydre skal, 
hvor der er et lag luft imel-
lem skallen og MgO-pladen.

Problemet ved denne kon-
struktion er, at den dan-
ske vinter ofte byder på 90 

procent luftfugtighed, og 
den nye rapport viser, at 
MgO-pladerne efter bare 
syv døgn kan indeholde så 
meget vand, at de begynder 
er dryppe.

Samtidig udskilles saltet 
fra magnesiumkloriden, der 
er så stærk en syre, at galva-
niserede skruer og beslag 
gennemtæres på bare et til 
to år.

- Normalt bygger man ikke 
med rustfrit metal, som er 
det eneste, der kan tåle sy-
ren. Nogle steder har man 
brugt 50 kilo tunge skærm-
tegl, der vil falde ned, når 
skruerne ruster. Og lette-
re plader kan fl yve af i en 
storm. Desuden har vi fl ere 
steder set, at fugten på kort 
tid er trængt helt ind i boli-
gen. Derfor haster det med at 
få udskiftet MgO-pladerne, 
siger civilingeniør Tommy 
Bunch-Nielsen, der er direk-
tør i Bunch Bygningsfysik, 
som har lavet den nye rap-
port for Byggeskadefonden,

1,6 milliarder kroner
Byggeskadefonden tog i for-

året det helt usædvanlige 
skridt at udsende en generel 
advarsel om MgO-pladerne, 
der er brugt i dansk byggeri 
siden 2010.

Fra 5.000 til 11.000 boliger
I første omgang resulterede 
det i, at man blev klar over, 
at 5.000 offentligt støttede 
boliger indeholder MgO-pla-
der. 

Nu er antallet vokset til 
mere end 11.000 boliger i 69 
forskellige boligafdelinger 
over hele landet.

Skaderne vil alene inden 
for offentligt støttet bolig-
byggeri løbe op i 800 millio-
ner kroner, og MgO-plader-
ne er i lige så høj grad an-
vendt i skoler, rådhuse, syge-
huse og privat boligbyggeri.

- Udfra de sager jeg har 

kendskab til, vil jeg vurdere, 
at omfanget er lige så stort 
her og også vil koste cirka 
800 millioner kroner i ska-
der, der skal udbedres, siger  
Tommy Bunch-Nielsen.

Tvivlsom forsikring
Han har beregnet, at det vil 
koste mellem 2.000 og 4.000 
kroner pr. kvadratmeter 
at udbedre skaderne. Der 
er formentlig tale om et så-
kaldt »udviklingssvigt« i de 
leverede byggematerialer, 
som vil være dækket af Byg-
geskadefonden i det offent-
ligst støttede boligbyggeri.

- Men i andet byggeri er 
det mere tvivlsomt, om der 
vil være forsikringspenge 
at hente. MgO-pladerne er 
produceret i Kina, og hvis de 
leveret direkte fra fabrikken 

til en byggeplads i Danmark, 
så er der ikke noget at gøre. 

- Derimod har eksempelvis 
en dansk tømmerhandel en 
produktansvarsforsikring, 
men spørgsmålet er så, om 
den er stor nok, siger Tom-
my Bunch-Nielsen.

Han fortæller, at MgO-pla-
derne også er anvendt i Sve-
rige.

- Her har man ikke proble-
met. Måske fordi pladerne 
er tykkere end de 8 mm, der 
er brugt i Danmark. Det kan 
også tænkes, at de bare ikke 
har opdaget problemet end-
nu, siger han.

Avisen har forsøgt at få en 
kommentar fra John Birke-
gaard, der er som seniorkon-
sulent i Faxe Kommune har 
haft ansvar for Vibeegnsko-
len.

MgO-   
pladerne 
skal skiftes

Vibeengskolen har været ramt af mange problemer siden indvielsen. MgO-pladerne er bare det et af dem.

Løssalgspris kr. 15,00

DAGBLADET
KØGE 

Erhverv på dating
Køge 1. sektion side 6-7

TORSDAG 24. SEPTEMBER 2015 • 144. årgang nr. 296 • www.sn.dk

Den Gode Fest udlejer telte og festudstyr til private og erhverv. 
Alle telte er hvide, altid rene og 100% i orden og fremstår som meget eksklusive.

Vi lægger stor vægt på at overholde aftaler og opstiller gerne teltene 
i god tid før festen, så der er fi n tid til at dække bord m.m.

Den Gode Fest ApS - Tlf.: 29 72 68 63

www.DenGodeFest.dk

5 709330000241
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Af Henrik Fisker

TRAFIK: Transportminister Hans Chri-
stian Schmidt (V) har inviteret borgme-
strene for Stevns, Faxe, Køge og Ringsted 
på besøg på sit kontor, så de kan forelægge 
ideen om en statsvej fra hjertet af Stevns til 
motorvejsnettet uden om Køge.

Invitationen kom, da ministeren tirs-
dag var i Rødvig for at overrække en pris 
for fremme af cykelturismen. Her havde 
Stevns-borgmester Mogens Haugaard (V) 
arrangeret et møde med ministeren for at 
tale om statsvej. I mødet deltog også So-

cialdemokraternes gruppeformand Steen 
S. Hansen samt Ringsteds borgmester 
Henrik Hvidesten (V). Også borgmestrene 
fra Køge og Faxe var inviteret, men havde 
meldt afbud.

- Han lyttede interesseret til vores ar-
gumenter og kunne naturligvis ikke love 
noget. Jeg vil foreslå mine borgmesterkol-
leger, at vi tager imod ministerens invitati-
on. Det kan kun styrke ideen, hvis han står 
bag, mener borgmesteren.

Stevns  
1. sektion side 8

Statsvejen lander  
nu på ministerens bord

 

Friske 
nyheder 

hele døgnet 
fra Sjælland

Reformen 
har sine 
fordele

Folkeskolen
1. sektion side 17

»Krigen« 
kan få en 
Oscar

Indblik
DB2 side 6

Foto: Hans-Jørgen Johansen

Siden dørene 1. juni blev 
åbnet til Region Sjællands 
hpv-center på Roskilde Sy-
gehus, er det strømmet til 
med henvisninger. 

Ventetiden er op imod fem 
måneder.

Indblik  
DB2 side 2

Måneders 
ventetid på  
at få hpv- 
udredning
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HÅNDVÆRKERGÅRDEN - SELSKABS- & MØDELOKALER - Landsgravvej 27 / Karolinevej 2, Slagelse

Årets Julefrokost i Håndværkergården
Stor julebuffet og levende musik, der virkelig svinger. Kl. 18.30-01.00

DEN 28. NOVEMBER 

POPlic Service 
spiller op til dans 

kl. 22.00. 

Pris pr. cou. kr. 395,-

DEN 5. OG 12. DECEMBER

Karsten Kupiec spiller dinner og 

dansemusik. Pris pr. cou. kr. 370,-

www
haandvaerker

gaarden.dk

BORD-BESTILLING på tlf. 5850 5288Alle hverdage mellem kl. 9.00-16.00

KENDER 

DU 

LEJRE

LANDBRUG: AP Pension 
er klar til at investere i 
gældsramt landbrug og 
understøtte de bedste 
landmænd.

Af Martin Pedersen

AP Pension har afsat 700 mil-
lioner kroner til at opkøbe land-
brug og udleje dem til landets 
dygtigste landmænd. Pensions-
kassen har allerede brugt 500 
millioner kroner og forventer, at 
det vil tage et år at få brugt den 
næste pose penge.

- Vi vil finde de landmænd, der 
er i den dygtigste fjerdedel, og få 
dem sat på skinner. Når vi har 
brugt de 700 millioner kroner, 
tager vi stilling til, om vi vil købe 
nogle flere landbrug. Vi er over-
bevist om, at fødevareproduk-
tion er kommet for at blive. Hvis 
vi allierer os med de dygtigste 
landmænd, så har vi fat i den del 

af industrien, der vil overleve, si-
ger AP Pensions administreren-
de direktør Søren Dal Thomsen.

Opkøbene er en del af AP Pen-
sions langsigtede strategi.

700 millioner venter på  
de dygtigste landmænd
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ERHVERV Sjælland  
3. sektion

Foto: Bjørn Armbjørn

Køge  
1. sektion side 4

Længe ventet 
land-politik 

Af Nikolaj Rasch Skou

BYGGESKANDALE: Flere end 
11.000 danske boliger indeholder 
såkaldte MgO-plader, der får skru-
er og beslag til at ruste.

MgO-pladerne er anvendt siden 
2010, og en helt ny rapport, der er 

lavet for Byggeskadefonden, kon-
kluderer, at pladerne er uegnede 
som vindspærreplader i det danske 
klima og derfor skal udskiftes.

Skaderne vil alene inden for of-
fentligt støttet boligbyggeri løbe op 
i 800 millioner kroner, og MgO-pla-
derne er i lige så høj grad anvendt i 
skoler, rådhuse, sygehuse og privat 
boligbyggeri.

- Udfra de sager, jeg har kendskab 
til, vil jeg vurdere, at omfanget er 
lige så stort her, og også vil koste 
cirka 800 millioner kroner i skader, 
der skal udbedres, siger civilinge-
niør Tommy Bunch-Nielsen, der 
har lavet rapporten for Byggeska-
defonden.

Cirkelhuset i Køge med 130 lejlig-
heder, Svanelunden i Herfølge og  

Uglevænget i Ejby er også blandt de 
69 boligafdelinger, hvor pladerne 
findes. 

Her kan Byggeskadefonden beta-
le regningen, fordi byggeriet er of-
fentligt støttet. Sådan forholder det 
sig ikke  på Vibeengskolen i Haslev.

Faxe  
1. sektion side 12

Flere end 11.000 nye  
boliger er ramt af rust

SEJR: Sidst HB Køge mødte 
Horsens i 1. division, tabte 
køgenserne med hele 0-3. 

I aftes fik køgenserne så 
revanche mod »Den gule 
fare«, som Horsens også kal-
des. I pokalturneringens 3. 
runde vandt HB Køge med 
2-0 efter en kamp, som længe 
lignede en 0-0’er. 

Men inden for det sid-
ste kvarter scorede først  
Alexander Ludwig og senere 
den nye brasilianer Caion.

Sporten  
DB2 side 16

HB Køge ik 
revanche og 
er videre i 
pokal’en

Foto: Kim Rasmussen

Indtil videre tyder skønserklæringerne på, 
at der ikke er tale om ”udviklingssvigt”. Der 
har i mange år været viden om magnesium-
holdige materialers uheldige, fugtsugende 
egenskaber – men de involverede entrepre-
nører, rådgivere m.fl. glemte eller undlod 
desværre at undersøge og anvende denne 
viden. 

Mulighederne for at inddrive erstatninger 
mv. fra de involverede parter er behæftet med 
stor usikkerhed. Det gælder også, selvom 
den principielle voldgiftskendelse skulle 
give bygningsejerne og dermed Byggeska-
defonden medhold. Det skyldes, at erstat-
ningskravene bliver så store, at de vil over-
stige både eventuelle forsikringsdækninger 
og de involverede firmaers egenkapital. 

MgO-pladerne er formentlig også for ikke-
almene, private og offentlige nybyggerier og 
renoveringer det hidtil største og dyreste 
skadesagskompleks, men der findes ikke 
viden om, hvor stort omfanget er her. Eks-
perter anslår, at der er anvendt mindst lige 
så mange MgO-plader i disse byggerier.    


